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Tijdens het Algemeen Overleg van 22 juni 2005 over het vmbo heeft u mij enkele vragen gesteld over 
de accreditatie van leerbedrijven voor leerwerktrajecten in de basisberoepsgerichte leerweg en de 
assistentenopleiding in het vmbo, de leerbaangarantie-actie van het MKB-leerbanenplan, promotie van 
het vmbo, peer tutoring en de verschillen tussen de gemengde en theoretische leerwegen. Met deze 
brief wil ik u tevens informeren over de enkele experimenten met nieuwe beroepsgerichte 
programma’s en een andere procedure voor de indicatiestelling voor het leerwegondersteunend 
onderwijs (lwoo).  
 
Accreditatie van leerbedrijven voor lwt- en assistentenopleidingsleerlingen in het vmbo  
De heer Mosterd (CDA) stelde tijdens het Algemeen Overleg vragen over problemen rond de 
accreditatie van leerbedrijven voor leerwerktrajecten en de assistentenopleiding in het vmbo. Met Colo 
zijn afspraken gemaakt over de deregulering van criteria voor erkenning van leerbedrijven in het 
algemeen, met behoud van de kwaliteit van de BPV-plaatsen (zie Kamervraag 1424, vergaderjaar 
2004-2005). Het is de verwachting dat hierdoor meer bedrijven bereid zijn om erkend leerbedrijf te 
worden, zodat het aantal leerbedrijven op alle niveaus toeneemt, inclusief voor leerwerktrajecten en 
de assistentenopleiding in het vmbo.   
 
De leerbaangarantie-actie van het MKB-leerbanenplan  
Mevrouw Vergeer (SP), mevrouw Hamer (PvdA) en de heer Mosterd (CDA) stelden vragen over de 
leerbaangarantie-actie van het MKB-leerbanenplan. Op 17 juli 2005 heeft het Landelijk Actieteam 
MKB-Leerbanen de Vaste Kamercommissie een brief gestuurd over de Leerbaangarantie-actie 
aangeschreven. Met deze brief geeft dhr. J. Engberts, actieleider van het MKB-leerbanenplan, de 
laatste stand van zaken rond het 10.000 MKB-Leerbanenplan en de Leerbaangarantie-actie. Deze actie 
richt zich op de vmbo-leerlingen die een bbl-vervolgopleiding willen volgen, maar er niet in slagen om 
een geschikte bpv-plek te vinden. Het hebben van een bpv-plek is één van de voorwaarden om te 
kunnen starten met een bbl-opleiding.  
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Met de Leerbaangarantie-actie wil het MKB-leerbanenplan deze specifieke groep vmbo-leerlingen een 
helpende hand bieden. Negen regionale actieteams proberen zo veel mogelijk geslaagde vmbo’ers aan 
een bpv-plek te helpen. De leerlingen zijn tijdens hun diploma-uitreiking geïnformeerd over het 
bestaan van de teams. Leerlingen die op eigen kracht geen geschikte stageplaats kunnen vinden, 
kunnen bij hun zoektocht de hulp in roepen van één van de actieteams. Anders dan de naam van de 
actie doet vermoeden, biedt deze MKB-actie dus géén leerbaangarantie. De actie biedt de leerlingen 
raad en advies, geen kant-en-klare bpv-plekken.  
De Leerbaangarantie-actie bevindt zich op dit moment in een pilotfase. De negen regionale teams in 
Haarlem, Utrecht, Amsterdam, Flevoland, Midden-Brabant, Groningen, de Stedendriehoek, IJssel-
Vecht en de Vallei vormen op dit moment nog geen landelijk dekkend netwerk. 
 
Promotie van het vmbo  
Mevrouw Lambrechts (D66) vroeg mij tijdens het Algemeen Overleg om het vmbo beter voor het 
voetlicht te zetten. Onlangs hebben de besturenorganisaties, Schoolmanagers_VO, Het Platform 
Beroepsonderwijs, de Stichting Platforms vmbo en de AOC Raad de handen ineen geslagen om het 
imago-probleem van het vmbo aan te pakken. Ik vind het een positieve ontwikkeling dat het veld zelf 
stappen onderneemt om de promotie te starten. Ik kijk met veel interesse uit naar de ontwikkelingen 
en resultaten van dit project. Ik zal dan ook bezien of het wenselijk is om een stimuleringsprijs in te 
stellen.   
 
Landelijk expertisecentrum voor peer tutoring 
Mevrouw Vergeer (SP) vroeg mij om uit te zoeken of een landelijk expertisecentrum opgezet moet 
worden voor het begeleiden van jongere leerlingen door oudere leerlingen. De afgelopen tijd zijn er 
verschillende onderzoeken verschenen over mentorbegeleiding. De ‘Evaluatie Landelijk 
Ondersteuningsprogramma Mentoring’ (Universiteit van Amsterdam 2004) richt zich onder meer op de 
mentoring in het voortgezet onderwijs. Uit het onderzoek blijkt dat mede door investeringen van de 
ministeries van OCW en Justitie mentoring zich ontwikkeld heeft tot een professioneel 
begeleidingsinstrument voor allochtone leerlingen. De onderzoekers stellen voor om een landelijk 
expertisecentrum mentoring in te stellen om de opgedane expertise beschikbaar te stellen voor 
geïnteresseerde scholen, onderwijsadvies- en ondersteuningsinstellingen en zelforganisaties van 
migranten. Een landelijk expertisecentrum heeft ook een belangrijke makelaarsfunctie.  
 
In ‘Ander onderwijs, minder leraren?’ (SCO Kohnstamm Instituut 2004) wordt specifiek peer tutoring 
onder de loep genomen. De onderzoekers merken op dat peer tutoring met name interessant is voor de 
kwaliteitsverbetering van het onderwijs. Peer tutoring heeft positieve effecten op de cognitieve als op 
de sociaal-emotionele ontwikkeling van leerlingen. Volgens de onderzoekers hebben de jonge 
leerlingen baat bij de individuele aandacht, en de oudere leerlingen bereiken een verdieping van hun 
basiskennis doordat zij de stof die zijn al min of meer beheersen moeten uitleggen aan een 
medeleerling. Tegelijk merken de onderzoekers op dat peer tutoring geen zinvolle oplossing lijkt te zijn 
voor het lerarentekort. 
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Uit beide onderzoeken blijkt dat de begeleiding van specifieke categorieën jongeren door oudere 
leerlingen positieve gevolgen heeft. Dit sluit aan bij soortgelijke ervaringen met reïntegratieprojecten, 
leerwerktrajecten in de basisberoepsgerichte leerweg en de assistent-opleiding in het vmbo waarbij 
een belangrijke rol is weggelegd voor leerlingbegeleiding. Scholen zetten zelf al stappen in de door u 
gevraagde richting. Tegelijkertijd wil ik benadrukken dat peer tutoring een pedagogisch-didactische 
organisatievorm is. Scholen zijn vrij om hiervoor te kiezen. Ik wil scholen hier echter niet toe dwingen. 
Ik vind het daarom dan ook niet juist om een landelijk expertisecentrum in het leven te roepen voor het 
volledige voortgezet onderwijs.  
 
Het onderscheid tussen de theoretische en de gemengde leerweg  
De heer Balemans (VVD) en mevrouw Hamer (PvdA) brachten het onderscheid tussen de theoretische 
en de gemengde leerweg ter sprake. De gemengde en theoretische leerwegen komen voor een groot 
deel met elkaar overeen. Het niveau van beide leerwegen is gelijkwaardig: beide leerwegen bereiden 
leerlingen voor op een vervolgopleiding op niveau 3 of 4 van het mbo. In artikel 10 van het 
Inrichtingsbesluit W.V.O. is daarnaast vastgelegd dat het diploma theoretische leerweg de mogelijkheid 
biedt om door te stromen naar de havo. Leerlingen met een diploma gemengde leerweg kunnen deze 
overstap alleen maken als ze toestemming hebben gekregen van de inspectie.   
 
Ook de minimale vakkenpakketten van de gemengde en theoretische leerwegen komen voor een groot 
gedeelte overeen. Beide leerwegen bestaan tenminste uit Nederlands, Engels, kunstvakken 1, 
lichamelijke opvoeding, maatschappijleer 1, twee sectorvakken en twee vakken in het vrije deel.  
In de gemengde leerweg zijn de vakken in het vrije deel een algemeen vak en een klein beroepsgericht 
programma (320 uur t.o.v. de beroepsgerichte programma’s in de basis- en kaderberoepsgerichte 
leerwegen van 960 uur). In de theoretische leerweg zijn het twee algemene vakken. De 
examenprogramma’s van de algemene vakken komen volledig met elkaar overeen. De leerlingen doen 
dan ook dezelfde examens en met dezelfde normering.  
 
Om het urenverschil in het vrije deel te compenseren volgt de gemengde leerwegleerling in het derde 
jaar twee extra algemene vakken en de theoretische leerwegleerling drie extra algemene vakken. De 
leerlingen hoeven geen examen in deze vakken af te leggen. Deze vakken tellen ook niet mee in de 
uitslagregeling. De functie van deze vakken is tweezijdig. Ten eerste zorgen ze ervoor dat leerlingen 
niet te snel een te smal vakkenpakket kiezen. Daarnaast zorgen deze extra derdejaars vakken dat de 
vier leerwegen in onderwijstijd ongeveer even zwaar zijn. 
 
De verschillen tussen de gemengde en theoretische leerwegen zijn gering. De verschillen worden nog 
kleiner indien in de toekomst ook in de theoretische leerweg beroepenoriëntatie of een algemeen 
beroepsgericht vak wordt ingevoerd en dit vak mee gaat tellen in de examenuitslag. De discussie moet 
zich mijn inziens dan ook niet richten op het opheffen van één van deze leerwegen, maar eerder op de 
keuze die scholen maken om de doorstroom naar havo of mbo te versterken via de theoretische 
leerweg.  
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Nieuwe programma’s in het vmbo 
Met deze brief wil ik u tevens informeren over de afronding van een aantal experimenten in het vmbo. 
Het betreft de nieuwe beroepsgerichte programma’s Techniek Breed, ICT-route, Technologie in de 
gemengde leerweg (alledrie vanuit Axis) en Sport, Dienstverlening en Veiligheid (SDV). Met 
uitzondering van Techniek Breed, betreft het allemaal intersectorale programma’s. Dit is nieuw voor 
het vmbo en vergt dan ook een nauwkeurig invoeringstraject. 
De projecten zijn inmiddels breed bekend geraakt in Nederland. De projectscholen zijn enthousiast 
over deze programma’s en tientallen andere scholen hebben serieuze plannen om vanaf schooljaar 
2006-2007 te starten met deze vakken. Vanwege de grote belangstelling wil ik vooruitlopend op de 
wettelijke verankering per 1-8-2007 de scholen tegemoet komen door hen de mogelijkheid te geven om 
per 1-8-2006 te starten. Dit dient wel via een zorgvuldig geformuleerde overgangsvoorziening te 
gebeuren, om bijvoorbeeld verdringingseffecten te vermijden.  
Binnenkort zal hiertoe een aanvulling op de beleidsregeling Regionale Arrangementen (06 augustus 
2005, kenmerk VO/B&B/2005/27924) worden gepubliceerd. Hierin komt te staan dat bovengenoemde 
programma’s, binnen bepaalde randvoorwaarden, kunnen worden meegenomen in de aanvraag voor 
een Regionaal Arrangement. Op deze manier kunnen scholen die de nodige contacten in hun regio 
hebben gelegd en reeds voorbereidingen zoals arbeidsmarktverkenningen hebben getroffen per 1-8-
2006 starten. Deze aanvulling wordt via de OCW-kanalen en via projectleiders aan de geïnteresseerde 
scholen gecommuniceerd. 
Het is mijn inschatting dat in ieder geval een deel van de geïnteresseerde scholen op deze manier 
verantwoord verder kan met de ontwikkeling van de nieuwe programma’s. 
 
Vereenvoudiging indicatiestelling lwoo 
Ten slotte maak ik van de gelegenheid gebruik om u te laten weten dat ik vijf samenwerkingsverbanden 
VO toestemming gegeven heb om een project te starten over de  vereenvoudiging van de procedures 
rond de indicatiestelling voor leerwegondersteunend onderwijs (lwoo). De kern van het project is dat 
indicatiestellingprocedure door de permanente commissie leerlingenzorg (pcl) afgerond wordt en niet 
meer door de regionale verwijzingscommissie (rvc). Dit sluit aan bij de wens die ook de Algemene 
Rekenkamer heeft opgenomen in het rapport ‘Zorgleerlingen in het vmbo’ (januari 2005). 
De vijf projectscholen gaan na of deze opzet daadwerkelijk kan leiden tot een vereenvoudigde 
procedure. Ik wacht de resultaten af. 
 
De minister van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap, 
 
 
Maria J.A. van der Hoeven 
 

 

 


